
"Traversãm o perioadã
de acomodare psihicã,
dar nu putem vorbi
despre o crizã"

(Interviu cu Liria Themo, Marketing Manager Atria Urban Resort)

Reporter: Într-un context în
care, printre cerinþele UE se nu-
mãrã ºi cele care privesc mediul
ºi sustenabilitatea, ce strategie
abordeazã ATRIA pentru a înde-
plini aceste criterii?

Liria Themo: Strategia noastrã
a fost ºi este aceea de a identifica
nevoile cumpãrãtorilor ºi de a le
trece prin diverse filtre, pentru a
oferi un cumul de beneficii ali-

niate cu lumea în care trãim. Iar
printre acestea se regãsesc ºi
cele legate de mediu ºi de suste-
nabilitate. Bucureºtiul este un
oraº care s-a dezvoltat haotic, în
care pãdurile ºi parcurile, în loc
sã fie conservate ºi extinse, au
fost sugrumate de betoane. ªi
asta într-un oraº care este pe ul-
timul loc în UE la suprafaþa de
verdeaþã pe cap de locuitor ºi în

care avem nevoie de ele ca de
aer (la propriu).

Noi am plantat deja peste 550
de copaci în grãdinile complexu-
lui, tendinþã pe care o vom pãs-
tra în continuare ºi în celelalte
douã faze care urmeazã sã fie fi-
nal izate . Avem deja mii de
arbuºti ºi plante pe alei, în parcu-
rile centrale, între locurile de
parcare, de-a lungul trotuarelor.

În curând, odatã cu livrarea Fazei
a treia, vom planta încã 350 de
copaci în grãdinile complexului.
În urmã cu doi ani, am lansat
chiar ºi o campanie cu numele
"Un pui de pom cu nume de om",
în cadrul cãreia fiecare rezident a
fost invitat sã-ºi aleagã ºi sã "bo-
teze" un copac, pentru a crea o
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Folosirea cuvântului crizã se face cu o lejeritate nefondatã ºi induce în
eroare, este de pãrere Liria Themo, Marketing Manager Atria Urban
Resort. Aceasta ne-a spus, în cadrul unui interviu: "O crizã depinde de
foarte mulþi factori. În prezent, deºi se poate vorbi despre dificultãþile
din procesul de avizare, mai ales în Bucureºti, preþurile sunt reale ºi
aliniate cu creºterile reale, însã scãderea numãrului de apartamente

în viitor va impacta echilibrul între cerere ºi ofertã. Este important ca
piaþa sã fie informatã ºi sã înþeleagã elementele care duc la creºteri,
fie cã vorbim de îndeplinirea standardului nZEB, fie de materialele
mai scumpe sau de apartamente mai puþine". Liria Themo considerã
cã este o perioadã de acomodare psihicã, dar cã nu putem vorbi des-
pre o crizã.
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legãturã ºi mai strânsã cu natura.
Campania a avut un mare suc-
ces, iar acum, pe aleile comple-
xului, ne "întâlnim" cu copãceii
Maya, Groot, Fifi sau Norocel.

Aºadar, pentru cã toate clãdiri-
le din complex au un regim de
înãlþime redus, rezidenþii noºtri
vor avea ocazia, în câþiva ani, sã
vadã construcþiile dispãrând la
propriu dupã o perdea de copa-
ci. Astfel, peisajul va fi unul ver-
de, liniºtitor ºi mai ales sãnãtos,
datoritã nenumãratelor beneficii
pe care le aduce natura într-un
oraº aglomerat ºi prãfuit.

Dar sustenabilitate înseamnã ºi
un preþ accesibil pentru segmen-
tul nostru de piaþã ºi suntem fo-
arte bucuroºi pentru faptul cã, la
noi în complex, îºi gãsesc locul
pe care sã-l numeascã "acasã" ºi
oameni cu venituri medii care,
adesea, nu beneficiazã de ase-
menea facilitãþi ºi peisaje în me-
diul urban.

Reporter: Cum aplicaþi eficien-
þa energeticã în proiectele pe
care le dezvoltaþi?

Liria Themo: Cea mai recentã

fazã aflatã în construcþie, Faza a
3-a, vine cu noutãþi în conformi-
tate cu cerinþele UE de "near
Z e r o Emmiss ion Bui l d ing s"
(nZEB), adicã o amprentã de car-
bon redusã ºi emisii aproape de
zero. Tot proiectul este evaluat
energetic A, iar cele mai noi clã-
diri vor avea panouri solare, re-
cuperatoare de cãldurã ºi vor be-
neficia de o suplimentare a izola-
þiei. Totodatã, noile locuri de par-
care supraterane vor avea infra-
structura necesarã pentru a pu-
tea fi legate, pe viitor, la staþii de
încãrcare electricã, odatã cu
creºterea numãrului de maºini
electrice ºi apariþia cererii.

Reporter: Cu cât s-au ridicat
costurile de investiþie la proiec-
tele eficiente energetic?

Liria Themo: Prin suplimenta-
rea construcþiilor cu toate ele-
mentele care þin de eficienþa
energeticã ºi îndeplinirea cerin-
þelor legale în ceea ce priveºte
sta n da r dul n Z EB ( Le g e a
372/2005, republicatã în MO nr.
868, din 23 septembrie 2020),
estimãm cã totalul investiþiei s-a
majorat cu aproximativ 15%.

Reporter: Ce presupun imobi-

lele eficiente energetic pe care le
construiþi?

Liria Themo: Când vorbim de-
spre o clãdire cu consum de
energie aproape egal cu zero -
care mai este denumitã ºi clãdire
nZEB -, ne referim la o clãdire cu
o performanþã energeticã foarte
ridicatã, la care necesarul de
energie pentru asigurarea ace-
stei performanþe este aproape
egal cu zero sau foarte scãzut ºi
este acoperit în proporþie de mi-
nimum 30% din surse regenera-
bile, inclusiv produsã la faþa lo-
cului sau în apropiere. Calculele
energetice ale clãdirilor din com-
plexul Atria s-au fãcut în confor-
mitate cu prevederile Metodolo-
giei de calcul Mc001/2006 ºi au
avut ca bazã coeficienþii materia-
lelor folosiþi în Faza a 2-a, iar par-
tea de calcul privind sistemele
energetice s-a fãcut prin inter-
mediul programelor de simulare
numericã.

Dupã mai multe simulãri fãcute
împreunã cu auditorul energetic
ºi cu proiectantul de instalaþii,
am fãcut modificãri astfel încât
sã fie respectate condiþiile de
mai sus. În consecinþã, clãdirile
din Faza a 3-a au fost suplimen-
tate cu un strat termoizolator
mai gros (polistiren de 15 cm pe
exterior ºi de 25 cm pe terasele
necirculabile de la etajele 4 ºi 6),
cu tâmplãrie cu coeficient de
transfer termic de 0,9W/mpK
(tâmplãrie PVC cu sticlã tripan ºi
baghetã caldã), cu recuperatoa-
re de cãldurã HRV, cu un sistem
de preparare a apei calde mena-
jere prin panouri solare, precum
ºi cu un sistem de canalizaþie ex-
terioarã îngropat, în vederea ali-
mentãrii cu energie electricã a
fiecãrui loc de parcare.

Reporter: Cu cât este mai mare
preþul de vânzare al acestora faþã
de preþul celor clasice?

Liria Themo: Creºterea preþu-
lui de vânzare pentru aparta-
mentele aflate în dezvoltare în
prezent ºi care se încadreazã în
aceste cerinþe este influenþatã
de mai mulþi factori, nu doar de
investiþiile în eficienþa energeti-
cã , iar aici putem enumera
creºterea preþurilor la materiale-
le de construcþii ºi manopera,
care au un impact important în
stabilirea preþului de vânzare.
Dacã ne referim strict la impactul
eficienþei energetice a construc-

þiilor în preþul de vânzare, acesta
reprezintã aproape 10% din pre-
þul de vânzare.

Reporter: Ce buget alocaþi în
acest an proiectelor de eficienþã
energeticã ºi sustenabilitate?

Liria Themo: Investiþia iniþialã
alocatã pentru construcþia Fazei
a 3-a s-a majorat cu aproximativ
15%, ca urmare a punerii în apli-
care a tuturor cerinþelor pentru
eficienþa energeticã ºi sustenabi-
litate.

Reporter: Ce proiecte dezvol-
taþi în acest moment (cu detalii -
denumirea proiectului, valoarea
investiþiei, suprafeþe, tipuri de
spaþii, grad de vânzare etc.)?

Liria Themo: Toate eforturile
noastre sunt îndreptate cãtre
Atria Urban Resort, un complex
rezidenþial multifazat dezvoltat
pe nouã hectare la intrarea în
Sectorul 1 pe ªoseaua Chitilei,
complex care a câºtigat în ultimii
ani opt premii pe teme de suste-
nabilitate, regenerare urbanã ºi
raport calitate-preþ pe segmen-
tul cumpãrãtorului cu venituri
medii.

În toamna anului 2024 vom li-
vra cea de-a treia fazã, cartierul
ajungând astfel la peste 900 de
apartamente. Valoarea totalã a
întregului proiect, pentru toate
cele patru faze de dezvoltare,
este estimatã la peste 140 milio-
ane euro, pentru un total de pe-
ste 1.300 apartamente.

Conceptul de "resort urban"
este unic în Bucureºti ºi constã în
implementarea unor coeficienþi
urbanistici moderaþi, cu clãdiri
cu înãlþimi preponderent P+4 ºi
distanþe de pânã la 100 de metri
între ele, care se "pierd" în spate-
le unei perdele de copaci secula-
ri ºi în vegetaþia luxuriantã. Tipo-
logia apartamentelor cu una
pânã la patru camere este la fel
de diversã precum plantele ºi ar-
borii din grãdinile Atria. În parcu-
rile centrale, complexul are pisci-
ne îngrãdite pentru siguranþã ºi
l o cur i de j o a cã a me n a j a te
într-un peisaj cu jocuri topografi-
ce ºi diferenþe de nivel, pentru
a-i încuraja pe cei mici sã-ºi pe-
treacã timpul liber afarã, în natu-
rã, pe un circuit vast înconjurat
de acest ecosistem divers.

Pentru cã dezvoltatorul a vrut
sã ofere o varietate de opþiuni
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pentru bugetul fiecãrui potenþial
cumpãrãtor, a cerut arhitectului
Silviu Mihãilescu sã proiecteze
apartamente cu suprafeþe utile
mai mari ºi mai mici, cu dormito-
are de 12 mp, dar ºi de 20 mp. La
Atria, avem locuinþe cu grãdini ºi
cu terase, cu bucãtãrii închise ºi
deschise, compartimentãri varia-
te, dupã nevoile exprimate în fo-
cus grupurile pe care le-am orga-
nizat încã de la începutul proiec-
tului. Tavanele sunt înalte (2,7
m), pentru a oferi rezidenþilor
noºtri o calitate superioarã a spa-
þiului. Dotãrile sunt premium,
dezvoltatorul alegând furnizori
renumiþi ºi capabili sã livreze ma-
terialele ºi echipamentele în
condiþiile contractuale, care îºi
respectã garanþi i le precum
Bosch, Uponor, Pinum, Ideal
Standard, Ceresit, Le Grand,
Grundfos, Schindler etc.

Apartamentele din complexul
Atria Urban Resort au o varietate
de suprafeþe utile, respectiv:

- 1 camerã: între 37mp+8,5mp
balcon ºi 45mp + 27mp ºi grãdi-
nã proprie;

- 2 camere: între 52,5mp +
2,5mp balcon ºi 60,50mp +
4,50mp;

- 3 camere: între 76,5mp +
6,5mp terasã ºi 83mp + 5,5mp
balcon;

- 4 camere: între 87mp + 7,5mp
terasã ºi 100mp + 13mp terasã.

Pânã în prezent am finalizat
douã faze, Faza 1 fiind complet
vândutã, iar Faza a 2-a - în pro-
porþie de peste 80%. Faza a 3-a,
care se aflã acum în construcþie,
va fi livratã în toamna anului vii-
tor ºi este deja precontractatã în
proporþie de 30%, iar Faza a 4-a
se aflã în stadiul de proiectare.

Reporter: Care a fost evoluþia
preþurilor materialelor de con-
strucþii ºi ale produsului finit, în
ultimul an? Ce estimãri aveþi pe
subiect?

Liria Themo: Fluctuaþiile majo-
re de preþuri la materialele de
construcþii înregistrate în ultimii
ani au impactat semnificativ ºi
preþul produsului finit. Astfel,
dacã preþurile materialelor de
construcþii au crescut în medie
cu 30%, impactul acestora pe
produsul finit este de 12%-15%.
Dacã luãm în considerare ºi
creºterile de preþ pentru a livra

locuinþe sustenabile cu o efi-
cientã energeticã aproape de
zero, plus cele provenite din
scumpiri generale, impactul asu-
pra locuinþelor depãºeºte 25%
faþã de anii anteriori.

Reporter: Credeþi cã urmeazã
o crizã în piaþã, în contextul în
care autorizaþiile de construcþie
au scãzut foarte mult, iar preþuri-
le au crescut?

Liria Themo: Dupã 2008, folo-
sirea cuvântului crizã se face cu o
lejeritate nefondatã ºi induce în
eroare. O crizã depinde de foarte
mulþi factori. În prezent, deºi se
poate vorbi despre dificultãþile
din procesul de avizare, mai ales
în Bucureºti, preþurile sunt reale
ºi aliniate cu creºterile reale, însã
scãderea numãrului de aparta-
mente în viitor va impacta echili-
brul între cerere ºi ofertã. Este
important ca piaþa sã fie infor-
matã ºi sã înþeleagã elementele
care duc la creºteri, fie cã vorbim
de îndeplinirea standardului
nZEB, fie de materialele mai
scumpe sau de apartamente mai
puþine. Considerãm cã, la mo-
mentul actual, existã proiecte
care livreazã locuinþe de calitate,
dezvoltate de companii serioase
ºi cã trecutul nu a fãcut decât sã
îmbunãtãþeascã standardele ºi
calitatea locuinþelor, cu efecte

pozitive în prezent. Aceste locu-
inþe se vând ºi se vor vinde în
continuare, România este printre
þãrile cu cele mai accesibile locu-
inþe din Europa în ceea ce pri-
veºte preþul de vânzare raportat
cu veniturile medii ale popula-
þiei.

Suntem într-un moment critic,
dar românii încã pot achiziþiona
apartamente ºi case în oraºele
mari, la preþuri accesibile. Evi-
dent, o achiziþie cere un efort,
dar este în continuare la îndem-
âna cumpãrãtorilor. În foarte
multe þãri europene, achiziþia
unei locuinþe este un vis neîmpli-
nit, iar locuitorii sunt forþaþi fie sã
trãiascã toatã viaþa în chirie, fie
sã se mute în suburbii îndepãrta-
te, unde preþurile sunt mai acce-
sibile.

Credem cã este o perioadã de
acomodare psihicã, dar nu pu-
tem vorbi despre o crizã.

Reporter: Ce perspective are
aceastã piaþã?

Liria Themo: Chiar dacã ritmul
de vânzãri a scãzut, într-o piaþã
liberã sunt mereu perioade de
a j usta r e . Scã de r e a o fe r te i ,
dobânzile mai mari, creºterile de
preþuri la materiale ºi manoperã,
locuinþele noi cu dotãri aliniate
nZEB, toate acestea au afectat
preþul locuinþelor. Dar existã în

continuare locuinþe accesibile în
România, iar dacã vorbim despre
Bucureºti, care este totuºi capita-
la, ºtim cã de câþiva ani buni pre-
þurile au fost depãºite de cele din
Cluj, unde apartamentele sunt li-
vrate fãrã finisaje ºi sunt totuºi
mai scumpe, în medie, cu 800 de
euro/mp.

Dar suntem convinºi cã piaþa se
va aºeza la sfârºitul acestui an ºi
cã, în oraºele mari, proiectele de
calitate vor înregistra o creºtere
în vânzãri. Cu siguranþã, schim-
bãrile fiscale anunþate vor ajuta
la o accelerare a vânzãrilor pe fi-
nal de an, pentru cã mulþi dintre
cei care au aºteptat vor profita
de aceastã perioadã în care TVA
încã este de 5%, înainte cã taxa
sã creascã la 9%. Astfel, cei ho-
tãrâþi vor scuti aproximativ 4.000
de euro din aceastã diferenþã de
TVA, pentru apartamentele de
pânã la 120.000 de euro.

Reporter: Mulþumesc!

BURSA Construcþiilor nr. 7 / 2023  29

Piaþa imobiliarã
(urmare din pagina 28)


